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»آرمان ملی« لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت را بررسی می کند
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قالیباف: آبروی مجلس را حفظ کنید

آرمان ملی- ســهیل ثابت: روز گذشته بود که 
پس از کش و قوس های فراوان بالاخره لایحه پیشگیری از 
آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار، 
به صحن علنی مجلس رسید و در دستور کار نمایندگان 
قرار گرفت. لایحه ای که دولت هــای یازدهم و دوازدهم 
داعیه دار طرح آن بودند اما مجلس یازدهمی ها معتقد به 
طرح آن در دولت دهم بودند کــه این اختلاف نیز در نوع 
خود جالب توجه بود. در ابتدای کار رئیس فراکسیون زنان 
و خانواده مجلس به ارائه گزارشی از فرآیند رسیدگی این 
لایحه در مجلس پرداخت و اظهار داشت : اعضای کمیسیون 
در جلســات متعددی با حضور مســئولان دستگاه های 
ذی ربط در حوزه زنان بحث ها و تبــادل نظرهای زیادی 
را انجام دادند تا این لایحه تکمیل شود. فاطمه قاسم پور 
گفت: با توجه به خلأهای موجود در این عرصه و رویکرد 
پیشــگیرانه و حمایتی پرداختن به حــوزه زنان اهمیت 
ویژه ای دارد؛ روند فرآیند تدوین این لایحه از سال ۹۰ و در 
دولت دهم آغاز شد و پس از اخذ نظرات قوه قضائیه توسط 
دولت دوازدهم به مجلس ارائه شــد. پس از صحبت های 
وی موافقان و مخالفان این لایحه به اظهار نظر پرداختند. 

 موافقان و مخالفان
پس از ارائه گزارش از ســوی رئیس فراکســیون زنان 
مجلس در خصوص لایحه پیشــگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت آنــان در برابر ســوء رفتار نوبت به 
نمایندگان موافق و مخالف رسید که هر یک نظرات خود 
را مطرح کنند. حجت الاسلام حســن نوروزی نخستین 
مخالف این طرح بود تاکید کرد که با سست کردن بنیان 
خانواده با این لایحه گفت: بررسی های ما نشان می دهد 
این لایحه تحت عنوان قوانین حقوق بشــر و بین المللی 
سازمان ملل به ویژه سند ۲۰۳۰ است و بنیان خانواده را 
سست می کند و درگیری بین مردان و زنان ایجاد می کند. 
حجت الاسلام نبویان، عضو فراکسیون روحانیت مجلس 
مخالف دیگری بود که گفت: لایحه ارتقای امنیت زنان در 
دایره اسلامی نوشته نشده است. در ادامه نوبت به موافقان 
رسید و نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اظهار 
کرد: در این لایحه توجه زیادی به زنان شده است و در سه 
بخش به مسائل زنان پرداخته است؛ یکی از این حوزه ها 
بخش حمایتی است که از سوی حاکمیت دنبال می شود. 
شناسایی زنان و دختران آسیب دیده و یا در معرض آسیب، 
حمایت های اقتصــادی و حمایت هــای قضائی، درمان 
روحی و توانمندسازی زنان از جمله مواردی  است که در 
این بخش آمده اســت. مهرداد گودرزوند چگینی گفت: 
در بخش دیگر لایحه تدابیر پیشگیرانه وجود دارد که در 
واقع مانع هر گونه اقدام برای بروز ســوء رفتار علیه زنان 
شده است. مهدی عیسی زاده، رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس نیز در موافقت بیان کرد: کمیسیون اجتماعی بند 
بند لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت 
آنان را بررسی کرده و این لایحه یک بار برای همیشه این 
پیام را به دنیا می دهد که زنان ایران اسلامی در بالاترین 

جایگاه قرار دارند. 
 وجود رویکرد فمینیستی در لایحه امنیت زنان 

غیرمنصفانه است
پــس از نمایندگان نوبت بــه معاون زنــان و خانواده 
رئیس جمهور رسید که به ارائه نظر خود در این خصوص 
بپردازد. انسیه خزعلی گفت: این لایحه حاصل پیگیری 
دغدغه مندانه موضوع زنان از ۱۲ سال پیش تاکنون بوده 
است منتها تاکنون نافرجام مانده. مقام معظم رهبری در 
آخرین دیدارشان با بانوان در دی ماه سال گذشته به این 
موضوع اشاره کردند. شاید در کمتر لایحه ای چنین دقت 
و کنکاشی برای بررســی زوایای مختلف امر به کار رفته 
باشــد. وی افزود: برخی از موارد ذکر شده و نسبت های 
غیرمنصفانه از قبیل رویکرد فمینیســتی و سند ۲۰۳۰ 
و از جمله آنها بــه صرف ذکر کردن لفــظ زن و برخی از 
اصطلاحات مشترک کاملًا ظاهربینانه و غیرواقعی است. 
خزعلی بیان کرد: موضوع اصلی لایحه حفاظت از زنان در 

برابر آسیب است. 
  تصویب کلیات، انتشار جزئیات 

نمایندگان مجلس کلیات لایحه پیشگیری از آسیب 
دیدگی زنــان و ارتقای امنیت آنان در برابر ســوءرفتار را 
تصویب کردند. در جلســه علنی روز گذشــته مجلس، 
کلیات لایحه یک فوریتی پیشــگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار در دستور کار 
مجلس قرار گرفت؛ یک فوریت این لایحه در جلسه علنی 
۲۹ اردیبهشت سال ۱۴۰۰ تصویب شده بود. نمایندگان 
 مجلس بعد از استماع نظرات موافق و مخالف، با ۱۹۰ رای 
موافق، ۴۵ رای مخالــف و ۹ رای ممتنع از مجموع ۲۴۶ 
نماینده حاضر در مجلس با کلیات ایــن لایحه موافقت 

کردند. 
 حواشی مجلس

جلسه روز گذشته مجلس خالی از حاشیه نبود جایی 
که حســن نوروزی به عنوان مخالف کلیات لایحه اظهار 
کرد: این لایحه دارای ایرادات فکری است، از سه سال و نیم 
پیش ما طرح مهریه را به مجلس دادیم اما رئیس مجلس 
جلوی مطرح شدن آن را گرفت و آن را عقب انداخت اما این 
لایحه دی ماه سال گذشته آمده است و اکنون در دستور 
کار مجلس قرار گرفته که این ظلم بین و استبداد رئیس 
مجلس اســت. اما قالیباف رئیس مجلس در پاسخ گفت: 
این که من مستبد هســتم یا نه، نمی خواهم به آن جواب 
دهم و این را به خدا و شما و دوستان واگذار می کنم. اما شما 
آقای نوروزی گفتید لایحه خشونت دی ماه سال گذشته به 
مجلس آمده و الان مطرح می شود حال این که یک فوریت 
این لایحه در ۲۹ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۰ در مجلس 
تصویب شــد و اکنون بعد از گذشت دو ســال در دستور 
مجلس قرار گرفته اســت. وی افزود: شما به بنده تهمت 
می زنید، من شــما را در ماه مبارک رمضان می بخشم اما 

آبروی مجلس را حفظ کنید. 

گـــــزارش

نگـــــره

آرمان ملی- مطهره شفیعی: محمدعلی نجفی که به جرم قتل 
همسر دوم خود در زندان به سر می برد، پس از نزدیک به چهار سال، عفو و 
از زندان آزاد شد. محمدعلی نجفی، شهردار پیشین تهران، هفتم خرداد 
۹۸ همسر دوم خود به نام »میترا استاد« را با شلیک گلوله در خانه شان 
در محله سعادت آباد تهران به قتل رساند. ساعاتی بعد از ارتکاب این قتل، 
برسر مزار والدین خود در شهرستان رفت و سپس خود را به پلیس تهران 
تسلیم کرد. قضات دادگاه کیفری نجفی را از جنبه عمومی جرم به شش 
سال و شش ماه زندان محکوم کردند. علاوه بر این، شهردار پیشین بابت 
نگهداری سلاح نیز به دو سال حبس از سوی دادگاه انقلاب محکوم شد. 
او همچنان در زندان به سر می برد تا این که چند ماه قبل درخواست عفو 
کرد که نامه او از طریق زندان در اختیار کمیسیون عفو و بخشودگی قرار 
گرفت و پرونده او نیز مثل بقیه زندانیان که درخواست عفو داده بودند، 
مورد بررسی قرار گرفت تا این که با درخواست عفوش موافقت شد. 
بنابراین نام وی در فهرست زندانیان مورد عفو قرار گرفت و بعد از گذشت 
نزدیک به چهارسال از محکومیتش، از زندان آزاد شد. گفتنی است پس 
از برگزاری سه جلسه دادگاه »مسعود استاد« برادر »میترا استاد« در 

صفحه شخصی خود خبر از بخشش محمدعلی نجفی داد. هرچند با این 
بخشش قصاص منتفی شد، اما جلسات دادگاه محمدعلی نجفی برای 
رسیدگی به جنبه عمومی جرم و نگهداری غیرقانونی اسلحه ادامه پیدا 
کرد. در نهایت پس از صدور حکم قتل عمدی میترا استاد، محمدعلی 
نجفی شهردار و وزیر سابق به تحمل ۶ سال و نیم حبس صادر از لحاظ 
جنبه عمومی قتل عمد و نگهداری اسلحه غیرمجاز محکوم شد. مسعود 
ستایشی خرداد سال گذشته گفت: »تاریخ پایان حبس ایشان با اشاره 
به قانون حبس، ۱۰ اردیبهشت سال ۱۴۰۳ است و ایشان در این مدت از 
۱۵ روز مرخصی استفاده کردند که دو درخواست داشتند مبنی بر آزادی 
مشروط و استفاده از پابند الکترونیکی که موافقت نکردند و ایشان در حال 

گذراندن حبس خودشان هستند.«
 تداوم تخریب نجفی

نکته قابل تامل به آغار تخریب وزیر اسبق آموزش وپرورش از زمان 
اعلام عفو است. به عنوان نمونه »مهر« گزارشی با تیتر »از قتل با اسلحه 
بدون مجوز تا فرار و پرداخت دیه برای اخذ رضایت« منتشر کرد. مشخص 
نیست منظور از فرار چیست چرا که خبرگزاری مهر در گزارش خود اشاره 

کرده که »محمدعلی نجفی که برای معرفی خود در راه آگاهی شاپور 
بود به اتهام قتل همسر دوم خود در خیابان وحدت اسلامی دستگیر 
شد« مخالفان نجفی حتی در زمانی که او دوران محکومیت خود را 
سپری می کرد از تلاشی برای تخریب او فروگذار نبودند چنانکه ۱۸ آذر 
۹۹ حمیدرضا گودرزی، وکیل نجفی با انتقاد از سریال »آقازاده« گفت: 
»مشکل این سریال این است که از ماجرای قتل میترا استاد استفاده شده 
و طوری القا می کند که مخاطب در ذهنش این شائبه ایجاد شود که انگار 
نجفی با باندهای فساد در ارتباط بوده اما موکل من تا روز آخر فعالیتش 
در مقام شهردار تهران هم مشغول جمع آوری پرونده تخلفات در این نهاد 
بود.« گقتنی است محمدعلی نجفی در یکی از جلسات دادگاه گفته بود: 

»این دادگاه هم می گذرد، مهم روز حساب و کتاب با خداست.«
 مرور فعالیت های نجفی

 محمدعلی نجفی از بنیانگذاران حزب کارگزاران سازندگی ایران، 
عضو هیات علمی دانشکده ریاضی و علوم رایانه دانشگاه صنعتی شریف و 
رئیس سابق سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری است. 
نجفی از ۱۳۶۰ تا ۱۳۶۴ در دولت های محمدجواد باهنر، محمدرضا 
مهدوی کنی و میرحسین موسوی، وزیر فرهنگ و آموزش عالی و از 
۱۳۶۷ تا ۱۳۷۶ در دولت های موسوی و اکبر هاشمی رفسنجانی؛ وزیر 
آموزش وپرورش ایران بود. در دولت اول سیدمحمد خاتمی، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه بود. در ۱۳۸۶ به عضویت در سومین دوره 
شورای شهر تهران انتخاب شد و در ۲۹ مرداد ۱۳۹۲ به دنبال انتصاب به 
معاونت رئیس جمهور از این سمت استعفا کرد. نجفی یکی از سه وزیر 
پیشنهادی کابینه حسن روحانی بود که با وجودی که موافقت نیمی از 
مجلس را جلب کرده بود، با اختلاف یک رای از مجموع ۲۸۴ رای موفق 
به حضور در وزارت آموزش وپرورش نشد. دو روز بعد حسن روحانی طی 
حکمی وی را به معاونت رئیس جمهور و ریاست سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری کشور منصوب کرد. در ۱۰ بهمن ۱۳۹۲، 
نجفی از ریاست سازمان میراث فرهنگی استعفا کرد و حسن روحانی 
وی را به عنوان مشاور رئیس جمهور و دبیر ستاد هماهنگی اقتصادی 
جمهوری اسلامی ایران منصوب کرد. نجفی در تاریخ ۲۹ مرداد ۱۳۹۳ 
پس از رای آوردن استیضاح رضا فرجی دانا از وزارت علوم، سرپرست 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری شد و نودوپنج روز در این سمت بود. 
وی در تاریخ هشتم مرداد ۱۳۹۶ به عنوان یکی از کاندیداهای شهرداری 
تهران، این سمت را پذیرفت. او شب ۲۲ اسفند ۱۳۹۶ استعفای خود را 

از شهرداری به شورا داد. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: جریانات، جبهه ها یا احزاب 
سیاسی بعضا تحت تاثیرات و تفکرات برخی اشخاص معتبر قرار 
می گیرند و تمامی فعالیت هایشان در حوزه های مختلف به خصوص 
فعالیت های سیاسی پیرامون انتخابات مجلس، ریاست جمهوری، 
خبرگان و... نیز منطبق بر نظرات این افراد است. جبهه پایداری 
یکی از این مجموعه هاست که از زمان پیدایش و اعلام موجودیت 
. محمدتقی مصباح  . . تاکنون تحت اندیشه های مرحوم آیت ا
یزدی قرار داشته است و در مقاطع مختلف شاهد رویکردهای 
این جبهه بر پایه تئوری ها و افکار مرحوم مصباح یزدی بوده ایم. 
شاید مهم ترین این تاثیرها در مسائل سیاسی را بتوان در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۸۴ و حمایت بی چون و چرا از محمود 
احمدی نژاد دانست. البته حمایت تمام از سعید جلیلی در برهه های 
مختلف نیز از دیگر تاثیرات مصباح بر حامیان و طرفدارانش بود، 
چنانکه در انتخابات سال ۹۲ جبهه پایداری به طور کل از سعید 
جلیلی حمایت کرد. هر چند که شاید مهم ترین اقدامات پایداری ها 
را بتوان تلاش بی حد و حصر در انتخابات میاندوره ای دوره پنجم 
مجلس خبرگان رهبری در سال ۹۸ دانست که آیت ا... مصباح 
را به عنوان نماینده مردم خراسان رضوی به مجلس خبرگان 
فرستادند. البته تاثیر و تأثرات مرحوم مصباح صرفا در مسائل 
سیاسی باقی نمی ماند و عملکرد اصلی وی به عنوان استاد حوزه 
در موسسه آموزشی امام خمینی)ره( در حوزه های علمی و فقهی 
و عقیدتی تبلور می یافت که در همین راستا شاگردانی نیز در 
مکتب خود تربیت کرد و امروز بسیاری از اعضای جبهه پایداری 
به نحوی از شاگردان و متاثران از تفکرات، رویکردها و عقاید وی 
هستند. با این حال پس از درگذشت آیت  ا... مصباح در دیماه سال 
۹۹ خلأ حضوری وی به عنوان پدرمعنوی جبهه پایداری باعث شد 
تا گمانه زنی هایی پیرامون جانشینان وی مطرح شود. هر چند دو 
ماه بعد اولین جانشین وی در موسسه آموزشی امام خمینی)ره( 
مشخص شد و آیت ا... محمود رجبی به عنوان رئیس جدید موسس 

منصوب شد. اما از همان زمان تاکنون صحبت ها و گمانه زنی ها 
در خصوص جایگزین مصباح به عنوان تئوریسین و پدرمعنوی 
جبهه پایداری ادامه دارد و با وجود برخی اسامی مطرح شده 
هنوز مشخص نیست این طیف تندرو اصولگرا دوران پسامصباح را 

چگونه و تحت تفکرات چه کسی پیش خواهد برد. 
  جایگزین مصباح؟

در میان شاگردان محمدتقی مصباح یزدی یک نام بیشتر از 
سایرین مطرح و به چشم می خورد. شخصی که بسیاری وی را 
جانشین فکری مصباح برای پایداری چی ها می دانند. چهره ای که 
بیش از  سایر اسامی در حوزه اظهارنظر های سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و بین الملل به چشم می خورد. سیدمحمد مهدی 
میرباقری که طی دو دهه اخیر ریاست فرهنگستان علوم اسلامی 
قم را نیز برعهده داشته تقریبا طی یکدهه اخیر به  مرور در فضای 
سیاسی کشور فعال شده است. به گونه ای که شاید بتوان گفت با 
توجه به جایگاه وی در فضای رسانه و فعالیتش به عنوان یکی از 
چهره های ساکن در قم، احتمالا به دنبال این مساله است که جا 
پای استاد خود گذاشته و به عنوان رئیس »جریان آکادمی« در 
همان مسیری حرکت  کند که مطلوب مصباح بوده است. چنانکه 

وی پس از درگذشت مصباح یزدی، استادش را در کنار قاسم 
سلیمانی به عنوان سردمداران مبارزه با اسلام آمریکایی خطاب 
کرده بود. البته فعالیت سیاسی میرباقری را می توان از انتخابات 
سال ۹۲ در نظر گرفت جایی که در صف حامیان سعید جلیلی، 
نامزد جبهه پایداری و مصباح یزدی قرار گرفت و حتی برای تبلیغ 
سعید جلیلی راهی سفر شد و در مشهد به نفع او سخنرانی کرد. 
البته او در سال های ۹۶ و ۱۴۰۰ هم از حامیان اصلی سید ابراهیم 
رئیسی بود. با این حال نکته مهم در این میان که شاید بتوان از 
آن به عنوان تفاوت میان مصباح و میرباقری یاد کرد این است که 
بر خلاف آیت ا... مصباح، میرباقری را نمی توان صرفا استاد حوزه 
دانست. چرا که وی اظهارنظرهای مختلفی در حوزره های سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و حتی بین المللی هم داشته و به نظر می رسد 
اگر او بخواهد جایگزین مصباح باشد با شخصیتی جدید با تفکری 

شبه مصباح روبه رو خواهیم بود. 
 جانشینی میرباقری خلاف واقعیت

یک عضو جبهه پایداری، در واکنش به برخی گمانه ها مبنی 
بر جانشینی محمدمهدی میرباقری به جای مرحوم مصباح 
اظهارداشت: بنده مطلقا صحبتی درباره جانشینی محمدمهدی 
میرباقری به جای مرحوم مصباح نشنیده ام و فکر می کنم این 
موضوع خلاف واقعیت است. غلامحسین رضوانی گفت: همه 
انسان ها حتی پیامبر خدا)ص( هم در نهایت به رحمت خدا 
رفتند. در جبهه پایداری معمولا سه فقیه برای نظارت در رأس 
تشکیلات داریم. به عنوان مثال پیش از این آیت ا... خوشبخت بود 
که به رحمت خدا رفت، بعد آیت ا... مصباح بود و او هم به رحمت 
خدا رفت. بنابراین طبیعتا براساس مجموعه جایگزین خواهند 
شد. رضوانی در پاسخ به اینکه بنابراین در جایگاه دو نفری که 
فوت کردند  اشخاص دیگری آمده اند یا جایگاه خالی مانده است؟ 
تصریح کرد: قاعدتا این طور است که اگر خدای نکرده یک نفر از 

دنیا برود  آن کار با دو نفر انجام می شود.

محمدعلی نجفی آزاد شد

خداحافظی آقای شهردار با اوین
   نجفی پس از گذراندن بیش از نیمی از محکومیت خود با عفو آزاد شد
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حضور شمخانی

 با تصمیم 
نظام است

رحیمی جهان آبادی، نماینده مجلس درباره نقش 
شمخانی در از سرگیری روابط تهران و ریاض و تاثیر حضور 
او در موضوع هسته ای تصریح کرد: این تصمیم نظام است 
که آیا وزارت امور خارجه در مذاکرات برجامی حضور داشته 
باشد یا شورای امنیت ملی. هرچه باشد قابل احترام است 
اما به نظر می رسد کار در عرصه دیپلماسی و بین المللی 
باید تیمی باشد. شخص هیچوقت نمی تواند کاری انجام 
دهد. باید مجموعه تیمی از وزارت امورخارجه، شورای عالی 
امنیت ملی و بخش های مختلف کشور کمک کنند. وی در 
واکنش به ادعای آمریکا مبنی بر اینکه بر سر میز مذاکرات 
هسته ای حاضر نمی شوند، افزود: آمریکا خودش می داند 
که برای حل پرونده اتمی ایران، هیچ راهی غیر از مذاکرات 

برجام و گفت وگو وجود ندارد. 

    
هشدار

 به طرفداران 
مذاکره با آمریکا

رئیس شورای قرارگاه راهبردی با اشاره به سخنان 
انتقادی برخی افراد به روابط ایران با روسیه و چین، تصریح 
کرد: این افراد وقتی گفتند باید با آمریکا مذاکره کنیم و به 
آنان در این زمینه هشدار دادند بصیرت نداشتند حالا هم 
که با روسیه و چین ارتباط برقرار کردیم بصیرت ندارند 
چون آمریکا و این دو کشور را نشناخته اند. طائب با اشاره به 
ماهیت استکباری آمریکا که مدعی مدیریت جهان است، 
افزود: چین و روسیه به هیچ عنوان روحیه استکباری ندارند 
و هیچ کجای دنیا را برای خودشان نمی خواهند بلکه چین 
برای مدیریت جمعیت یک میلیاردی خود نیازمند تعامل با 
کشورهای دیگر است. وی گفت: ملت ایران در دوران دفاع 
مقدس بصیرت به خرج داد و چون به حرف امام خمینی)ره( 

ایمان داشت پای کار ایستاد. 

در گفتار بزرگان مردم نقش اصلی در اداره حکومت دارند. 
دیروز عضو مجمع تشخیص مصلحت گفت: همه خیرخواهان 
ایران دغدغه اصلی شان باید حفظ تمامیت ارضی کشورمان 
باشد و این مهم جز با همبستگی ملی محقق نمی شود. 
محمدرضا عارف با اشاره به نقش و پیشتازی مردم در ۴ دهه 
گذشته خاطر نشان کرد: باید اعتراف کنیم که قدر مردم 
کشورمان که خالصانه در سخت ترین شرایط در عرصه های 
مختلف حضور داشتند را ندانستیم. وی تصریح کرد: باید 
بپذیریم که نسل جدید سبک زندگی متفاوتی را انتخاب 
کرده است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: 
باید بپذیریم که نسل جدید سبک زندگی متفاوتی را انتخاب 
کرده است و مقابله با این نسل و خط و نشان کشیدن برای آنها 

مطمئنا منجر به تعمیق شکاف ها می شود.

قدر مردم
را ندانستیم

نماینده مجلس: 

 هیات  رئیسه، بازهم، 
اجازه استیضاح 

نمی دهند
مصلحت سد راه استیضاح!

آرمان ملی: برخی نمایندگان از عدم 
اجرای استیضاح گلایه دارند بدین نحو 
که خبر جمع آوری امضا برای استیضاح 
برای یک وزیر منتشر می شود، اما در 
نهایت خبری از استیضاح نیست. مانند 
استیضاح وزیر اقتصاد که بارها خبر تلاش 
برخی نمایندگان برای استیضاح او منتشر 
شد، از جمله ۱۲ اسفند که حسینعلی 
حاجی دلیگانی، عضو هیات رئیسه مجلس 
از طرح تقاضای استیضاح وزیر اقتصاد و 
امور دارایی با ۱۴ محور خبر داد. روزگذشته 
محمدحسن آصفری، نماینده اراک در 
مجلس یازدهم با انتقاد از هیات رئیسه 
طرح  عدم وصول  خصوص  در  مجلس 
موضوع  در  می گوید:  وزرا  استیضاح 
استیضاح ها، هیات رئیسه کوتاهی زیادی 
می کند. آنها بایستی استیضاح ها را طبق 
آیین نامه کمتر از ۱۰ روز در دستور کار 
قرار دهند. وقتی استیضاحی در پروسه 
به تبع  می گیرد،  قرار  طولانی مدت 
آن، معاونان پارلمانی و افراد دیگری از 
وزارتخانه ها فعال و به مرور با لابی کردن ها 
سبب می شوند تعداد افراد استیضاح کننده، 
کاهش یابد و این روند منجر به این می شود 
که بعضا طرح استیضاح از دستور کار خارج 
شود. او اظهارکرد: بنده یکی از امضاکنندگان 
استیضاح آقای خاندوزی، وزیر اقتصاد 
هستم. در مورد استیضاح ایشان، هنوز 
امضاها به قوت خود باقی است و سه گروه 
این استیضاح را دنبال می کنند. گروه اول، ما 
هستیم با نزدیک به ۴۰ امضا و دو گروه دیگر 
با ۲۰ و ۱۵ امضا، کار را دنبال می کنند. البته 
باید بگویم که نهایتا امضاها تجمیع خواهند 
شد، چون سوال های همه ما تقریبا مشترک 
است. نایب رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها می گوید: وقتی می بینیم 
هیات رئیسه، استیضاح ها را در دستور کار 
قرار نمی دهد، نمایندگان خودشان مجبور 
می شوند یک طرح استیضاح جدید دیگر 
را وارد کار کنند، به همین دلیل است که 
اکنون شاهد سه طرح استیضاح برای 
وزیر اقتصاد هستیم. البته این روند باعث 
می شود فشار بر هیات رئیسه بیشتر تا 
بالاخره استیضاح اعلام وصول شود. آصفری 
ادامه داد: در موضوع استیضاح، آن قدر که 
نمایندگان پیگیر هستند، هیات رئیسه 
مجلس پیگیر نیست. بعید می دانم این 
رویکرد هیات رئیسه، بحث رودربایسی 
با دولت باشد. رئیس مجلس باید قانون و 
آیین نامه را خط قرمز خودش قرار دهد. 
هیچ دلیلی نمی بینم که چرا باید استیضاح 
از دستور کار خارج شود. نماینده اراک گفت: 
ما بارها این موضوعات را به هیات رئیسه 
گفته ایم، ولی آقای قالیباف می گوید چون 
استیضاح های زیادی در دستور کار قرار 
دارد، نوبت به فلان استیضاح نرسیده است. 
عجیب است که هیچ کدام هم در دستور کار 
نمی آید. باید این موارد از رئیس مجلس 
خواسته شود که استیضاح ها را طبق قانون و 
آیین نامه دنبال کند. نایب رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها اظهارکرد: این 
چالش، مربوط به این دوره مجلس نیست. 
در ادوار گذشته هم، روسای مجلس با 
موضوع استیضاح ها اینگونه رفتار داشتند و 
موارد را معطل می کردند تا در نهایت امضاها 
از حد نصاب بیفتد و از دستور کار خارج 
شود. آصفری می گوید: سوالات ما از وزیر 
اقتصاد، در حوزه کاهش ارزش پول ملی و 
در خصوص وضعیت بورس است که چرا 
دولت برنامه ای برای آنها و به خصوص بورس 
ندارد. سوال بعدی ما در مورد تبصره های ۱۶ 
و ۱۸ بودجه کشور در حوزه های پرداخت 
تسهیلات بانک هاست که اقدامی نمی کنند 
و از طرفی، تورم و گرانی ها هم از دیگر 
دغدغه های ماست. خیلی از سوالات ما 
مربوط به بانک مرکزی است ولی چون 
مجلس طبق قانون نمی تواند از رئیس بانک 
مرکزی سوال کند، مجبور است وزیر اقتصاد 
را بخواهد. نماینده اراک در پاسخ به این 
پرسش که آیا در سال جاری، استیضاح ها 
با وجود مقاومت هیات رئیسه مجلس، اعلام 
وصول خواهد شد؟ تصریح کرد: بله، ما حتما 
به صورت جدی دنبال این موضوع هستیم. 
الان درخواست جامعه هم این است که 
در حوزه اقتصادی، جراحی جدی به نفع 
مردم انجام بگیرد. دولت گام های خوبی 
در حوزه های مختلف برداشته است، اما در 
حوزه های اقتصادی که با معیشت مردم 
گره خورده است، هنوز نتوانسته گام موثری 
بردارد و مردم نسبت به این قضیه گلایه 

دارند.
  مصلحت نیست

پیش از او هم سیدجواد حسینی کیا، 
یک نماینده دیگر گفته بود: جلوگیری 
از استیضاح وزرا، کوتاهی در حق مردم و 
نمایندگان است و این موضوع بارها به جد 
گفته شده است، ولی به ما می گویند 

مصلحت نیست و شرایطش وجود ندارد. 

»آرمان ملی« احتمال جایگزینی میرباقری به جای پدر معنوی جبهه پایداری را بررسی می کند

دوران پسامصباح و مساله جانشینی
      غلامحسین رضوانی، عضو جبهه پایداری:  خبر جانشینی محمدمهدی میرباقری به جای مرحوم مصباح واقعیت ندارد 


